
اقتصادی 6

گروه اقتصادی - رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس با اشاره به اینکه بانک 
مرکزی کشورمان ناکارآمد است، گفت: 
وابستگی به دولت، ســیطره دولت بر 
سیاست های پولی و بزرگ شدن حجم 

اقتصاد از جمله مشکلات مهم است.
محمدرضــا پورابراهیمی رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس اظهار کرد: 
مقایســه رشد اقتصادی کشور و جذب 
واقعی حجــم نقدینگی بــرای تولید 
ناخالص داخلی کشور، بیانگر این است 
که استفاده از این ظرفیت نقدینگی برای 
ایجــاد تولید و بخــش واقعی اقتصاد، 
محقق نشده و منابع به بخش غیر واقعی 
و غیر مولد اختصاص پیدا کرده است. به 
علت ســاختار نامناسب و وابسته بودن 
بانــک مرکزی به دولــت و نبود به روز 
رسانی و گســترش نظام بانکی، امکان 
نظــارت لازم بر فعالیت های بانکی کم 
اســت. وابســتگی به دولت و سیطره 
دولت بر سیاســت های پولی و ارزی، 
بزرگ شــدن حجم اقتصاد و مجموعه 
فعالیت های مرتبــط با نظام بانکی و به 

دور بــودن آن از کنترل و نظارت بانک 
مرکزی، از جمله مشــکلات اســت. 
جهت گیری های نظام بانکی توســط 
بانک مرکزی، اجرایی و عملیاتی نشده و 
نقش این بانک در مدیریت نظام بانکی، 
ضعیف بوده است. اصلاح قانون بانک 
مرکــزی اصلی ترین مأموریت مجلس 
اســت و کلیات این طرح نیز در صحن 
علی تصویب شده اســت. باید کسی 
باشــد که اجرایی و عملیاتی و آشنا به 
نظام بانکی باشــد و صرف دانشگاهی 
بودن کافی نیســت. ۹۰ درصد مدیران 
بانک مرکزی پس از پایان دوره شــان، 
جذب بانک های خصوصی شدند و در 
مسئولیت های مختلف در آنجا مشغول 
کار هســتند. در اصــلاح قانون مقرر 
کردیم که مدیران کلان بازنشسته بانک 
مرکــزی به مدت چند ســال از مزایای 
مسئولیت خود اســتفاده کنند تا تحت 
تأثیر تغییرات نباشند. رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس با تأکید بر لزوم اصلاح 
ساختار و جایگاه بانک مرکزی و نقش 
آن در نظام اقتصادی کشــور گفت: اگر 

این اصلاح ســاختار، عملیاتی شــود 
دغدغه ها تا حدودی برطرف می شود. 
محمد نادعلی، مدیرکل عملیات پولی 
و اعتبــاری بانک مرکزی هم با حضور 
در ایــن برنامه با بیان اینکه نقدینگی در 
بانک هاســت و کمتر از ۲ درصد آن در 
دست اشخاص است، گفت: نقدینگی 
یا از طریق بانک ها خلق می شود و یا از 
طریق پولــی که از بانک مرکزی خارج 
می شــود. پول پرقدرت بانک مرکزی 
از این بانک خارج و وارد شــبکه بانکی 
می شود و بانک ها وظیفه دارند این پول 
را برای فعالیت هــای واقعی اقتصاد از 
جمله تولید و رشد اقتصادی، اختصاص 
دهند. اینگونه نیست که بانک مرکزی در 
فرآیند خلق پول و مدیریت نقدینگی، بی 
تفاوت باشد. بانک مرکزی، برنامه های 
متعــددی را اجرا و تلاش کرده اســت 
پول را به ســمت فعالیت های اقتصادی 
ببــرد. مجموعه اقداماتی در حوزه عزل 
و نصــب مدیران بانک مرکزی و احراز 
صلاحیت آنان انجام شده و اقداماتی هم 
در دست اجراست و نتیجه این اقدامات 

در چند ســال آینده دیده خواهد شــد. 
صمد عزیزنژاد، کارشناس اقتصادی نیز 
با حضور در این برنامه گفت: چند سالی 
است که خلق پول بانک ها شدت یافته 
است و بانک مرکزی به علت اینکه این 
بانک ها و حجم منابعی که ایجاد می کنند 
بزرگ اســت در عمل در شرایطی قرار 
گرفته است که از جنبه های مختلف به 
او فشار وارد می شود و امکان مدیریت و 
بهسازی ترازنامه بانک ها را از دست داده 
است. بانک ها با خلق پول، بانک مرکزی 
را دنبال خودشــان کشــاندند و بانک 
مرکزی به رغم همه تلاش هایش فقط 
توانســته است چند مؤسسه کوچک را 
با ایجاد پایه پولی، ساماندهی کند. حلقه 
اصلی پول بانک ها به ویژه در بانک های 
خصوصی پابرجاست و همچنان از بازار 
بین بانکی، بیشــترین سپرده را دریافت 
و اســتقراض می کنند. عزیزنژاد افزود: 
لازم است بانک مرکزی برنامه منسجمی 
داشته باشــد و باید از جهات مختلف 
از این بانک حمایت شــود. نقدینگی از 
طریــق ایجاد تورم موجب ادامه حیات 

بانک ها شده است. آقای عزیزنژاد با بیان 
اینکه بانک ها از تورم نفع می برند، افزود: 
بســیاری از بانک ها به ویژه بانک های 
خصوصی برای درست کردن ناترازی 
خود، به تورم نیاز دارند و، چون نرخ های 
سود سپرده بالایی می دهند بنابراین اگر 
تورم بیش از ۲۰ درصد باشد برای آن ها 
به صرفه است و اگر نرخ تورم، کمتر از 
این مقدار شود بانک ها آسیب می بینند.
مدیرکل عملیات پولی و اعتباری بانک 
مرکزی گفــت: زمانی که فقط ۸ بانک 
آن هم دولتی داشــتیم نظــارت بهتری 
انجام می شــد. زمانی در کشور، هشت 
بانک داشتیم و آن هم دولتی در آن زمان 
نظارت بر مصرف تسهیلات خیلی بهتر 
از حالا بود. در آن زمان رشــد نقدینگی 
به شــدت رصد می شد آن روزها رشد 
نقدینگی بالای ۴۰ درصد نداشیم اما از 
قانون برنامه سوم توسعه به بعد و با ورود 
بخش خصوصی به عرصه بانکداری، 
سبب افزایش بانکی ها و رشد نقدینگی 
شــد. در آن زمان، برخی موسسات هم 
در قالب بانک های جدید ســاماندهی 

شدند. نادعلی با اشاره به وجود ۳۶ بانک 
دولتــی و غیر دولتی در کشــور اضافه 
کــرد: در حال حاضر چهــار بانک در 
بانک ســپه ادغام شده و این تعداد به ۳۲ 
بانک رسیده، اما هنوز برخی موسسات 
مالی هســتند که از سوی بانک مرکزی 
مجوز تشــکیل هیات سرپرستی دارند 
البته این موسسات یا منحل می شوند و 
یا در بانک های دیگر ادغام می شوند. با 
توجه به تجربیات موفق دنیای مالی، در 
کشورهای موفق در عرصه بانکداری، 
تعــداد بانک ها محدودتــر و نظارتها 
دقیق تر اســت. عزیزنــژاد اظهار کرد: 
بانک های خصوصی چند دســته اند، 
برخی بانک های اختصاصی هســتند 
یعنی برخی افراد اقدام به بانگاه اقتصادی 
کردند تا فقط خودشان منتفع شوند این 
بانک ها در برخی مواقع خود را از رعایت 

استانداردهای شورای پول و اعتبار بانک 
مرکزی مســتثنی می کنند. این بانک ها 
برای صنفــی خاص و یا اشــخاصی 
خاص احداث شده اند.جالب است که 
در کشــورمان وقتی یک بانک زیان ده 
باشد باز هم برای مدیریتش سر و دست 
می شکنند این اتفاق چیزی غیر از پدیده 
فســاد نیست و این پدیده شوم فقط در 
بانکداری ایران وجود دارد. پورابراهیمی 
در پایــان گفت: پس از بررســی های 
فراوان در کمیســیون اقتصادی به این 
نتیجه رسیدیم که ساختار نظارتی بانک 
مرکزی را باید به سازمان نظارتی تبدیل 
کنیم یعنی مجموعــه ای که به صورت 
مستقل از بانک مرکزی بتواند پرقدرت 
در راســتای نظارت بر عملکردها عمل 
نماید البته این طرح با ایراداتی همراه شد 
که در پی آن رفع اشــکال هایی صورت 

گرفــت اما در نهایت بازهم با مخالفت 
رئیس سابق بانک مرکزی مواجه شدیم. 
عزیزنــژاد بیان کرد: مدیران نظام بانکی 
ما در ســطحی از دانش و تجربه نیستند 
که بتوانند به اصلاحات مورد نیاز نظام 
بانکی از حیــث خلق نقدینگی کمک 
کنند. بانک مرکزی بــرای آنکه بتواند 
از مدیران خوبی برخوردار شــود باید 
شــاخص های درستی از حیث اهلیت 
سنجی داشــته باشد بانک مرکزی باید 
شــاخص های یک مدیــر نمونه را در 
شــبکه بانکی ابلاغ کند و بر انتصاب ها 

نظارت دقیقی داشته باشد.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

میانگین رشد اقتصادی کشور در ۸ سال 
گذشته صفر است

گــروه اقتصادی - نشســت 
مشــترک فعالســازی کریدور بین 
المللی شــمال ـ جنوب با محوریت 
مناطق آزاد ایران و روســیه با حضور 
»ســعید محمد« دبیر شــورای عالی 
و جمعــی از مدیــران اقتصــادی 
دولت روســیه در محــل دبیرخانه 

شورای عالی برگزار شد.
این نشســت به منظــور ارائه 
راهکارهــا و پیشــنهادات طرفیــن 
ایرانی و روســی به منظور تسریع در 
راه اندازی کریدور بین المللی شمال ـ 
جنوب و همچنین جذب ســرمایه 
گذاری و توســعه هر چه ســریع تر 

بندر کاسپین برگزار شد.
دبیر شــورایعالی مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی در این نشست با تاکید 
بر همکاری طرفین بر تســریع روند 
راه اندازی کریدور شمال ـ جنوب، 
اظهار داشــت: با توجــه به اهداف 
مشترک ایران و روسیه در زمینه های 
اقتصادی و امنیتی، می توانیم در کنار 
یکدیگر به عنوان دو کشور همسایه 
روند تســریع ایــن همکاری ها را 

پوشش دهیم.
محمد، بــه ابعــاد اقتصادی و 
ژئوپولتیکی  کریدور شمال ـ جنوب 
اشــاره کرد و افزود: بــا راه اندازی 
این کریــدور در خصوص مباحث 
اقتصــادی، کاهش هزینــه، افزایش 
کیفیت حمل و نقــل، کاهش زمان، 
صرفه جویی در هزینه های اضافی و 
در کنار آن ابعاد راهبردی و امنیتی را 

شاهد خواهیم بود.

وی بــه ظرفیت هــای حمل و 
نقــل ریلی و بنــدری در مناطق آزاد 
کشور اشاره کرد و گفت: با توجه به 
مشــخص بودن راهبرد باید به دنبال 
راهکار باشیم، باید هریک از وظایف 
کشورهای ایران و روسیه احصاء و با 
توجه به چارچوبی که دارند به انجام 

کارها سرعت ببخشند.
محمــد افــزود: بــا کمــک 
ظرفیت های موجود در حوزه بندری 
می توانیم در زمینه ســاخت شناور، 
تکمیــل اســکله »رو ـ رو«، تکمیل 
موج شکن مجتمع بندری کاسپین و 
راه آهن رشت- کاسپین نیز همکاری 
مشــترک بین مناطق آزاد دو کشور و 
وزارت راه و شهرسازی داشته باشیم.
دبیر شورای عالی مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی کشور تصریح کرد: این 
ســرمایه گذاری ها می تواند از طریق 
شــرکت های مشترک و بهره برداری 
مشترک از احداث بندر کاسپین انجام 
شــود، البته این امر مستلزم لایروبی 
رودخانــه »ولــگا« اســت و در این 
صورت اســتفاده از کریدور شمال ـ 
جنوب توسعه جدی یافته و اقتصادی 
خواهد بود. ما در کشــور بزرگترین 
تجهیزات لایروبی را در خلیج فارس 
در اختیــار داریم و اســتفاده از توان 
شرکت های ایرانی می تواند در این 

زمینه به ما کمک کند.
محمد اظهار داشــت: پیشنهاد 
می شــود کارگروه مشترکی در این 
خصوص تشکیل شود و موضوعات 
از طریق نماینــدگان طرفین ایران و 

روسیه و نمایندگانی از وزارت راه و 
شهرسازی پیگیری و راهکارهایی به 
منظور ســرعت بخشیدن به کار ارائه 

شود.
فعال ســازی  راهکارهای 

کریدور شمال ـ جنوب

مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد 
انزلی، نیز در این نشست به ظرفیت ها 
و امکانــات موجود در دو بندر انزلی 

و کاسپین اشاره کرد و گفت: با توجه 
به اینکه تا پایان ســال جاری منطقه 
آزاد انزلی به مســیر ریل سراســری 
کشور متصل می شود، آمادگی خود 
را نسبت به توســعه همکاری های 
دو جانبــه با طــرف روس در زمینه 
لجستیک و بخش حمل و نقل ریلی 

اعلام می کنیم.
اکبری مقدم«،  اوســط  »علــی 
ایجاد دفاتر مشــترک تجاری، اعمال 
تعرفه های گمرکی یکســان، تشکیل 
کنسرســیوم مشــترک بانکی ـ بیمه 
ای و بخــش خصوصــی و عقــد 
قراردادهای همکاری میان شــرکت 
های کشتیرانی دو کشور را مهمترین 
راهکارهای پیشــنهادی فعال سازی 
کریدور شــمال ـ جنوب عنوان کرد 
و افــزود: در این مســیر می توان از 
توانمندی هــای بخــش خصوصی 
و اتاق بازرگانی و همپنین تشــکیل 
شرکت های مشــترک در حوزه های 
مختلف اقتصــادی و عملیاتی کردن 
توافقــات، ســازوکار جلوگیری از 
تضعیــف کریدور شــمال ـ جنوب 
توسط مســیرهای تجاری رقیب نیز 

بهره برد.
استفاده از ظرفیت مناطق 
دوجانبــه  توســعه  در  آزاد 

بین المللی ایران و همسایگان
عضو هیات مدیــره اتاق ایران 
ـ روســیه نیز در این نشست گفت: 
کشــور ایران و کشــور روسیه وجه 
اشــتراک و موقعیــت ژئوپلیتیــک 
زیادی دارند، ایران ۱۵ کشور همسایه 
و روســیه ۱۴ کشور همسایه دارد و 
ما نیازمند توسعه همگرایی سازمانی 
و بین ســازمانی هستیم، مناطق آزاد 
کشــورهای مرزی ما مــی تواند در 
این عرصه نقش آفرینی کنند. »ســید 
جلیــل جلالی فر« خاطرنشــان کرد: 
دولت هــای ایران و روســیه مصمم 
به توســعه همکاری های اقتصادی و 
فعال سازی کریدور شمال- جنوب 
هستند و در چهار سال گذشته منطقه 
آزاد انزلی در این خصوص همکاری 

های گسترده ای انجام داده است.
وی تصریح کرد: ما در جمهوری 
اســلامی ایران سیاست های اقتصاد 
مقاومتی را داریم و در کشور روسیه 
سند راهبردی که چارچوب فعالیت 
مســیر کریدور شــمال ـ جنوب را 
تعیین کرده اســت. کشــور روسیه 
ماموریت ســازمان های دولتی خود 
را ســازماندهی می کنــد، ما نیز باید 
درخصــوص مناطــق آزاد اروند، 
چابهــار، انزلی و ســایر مناطق آزاد 

کشــور ماموریت هایــی را تعریف 
کنیم.

در این نشست مدیران اقتصادی 
بخــش هــای دولتی روســیه نیز با 
اســتقبال از طرح های ارائه شــده از 
سوی دبیر شــورای عالی مناطق آزاد 
تجــاری ـ صنعتی و ویژه اقتصادی، 
بر لــزوم ایجاد اپراتــور واحد برای 
مدیریــت حمــل و نقل در مســیر 
کریدور با مشــارکت ایران و روسیه، 
توســعه همکاری ها میان ذی نفعان 
کریدور به ویژه هندوســتان، کاهش 
هزینه های حمل و نقل و بوروکراسی 
اداری، بهره گیــری از ظرفیت ها و 
فرصت های همکاری در چارچوب 
مناطق آزاد دو کشور تأکید و بر عزم 
جدی ولادیمیر پوتین رییس جمهور 
روســیه به منظور توسعه فعالیت ها 
در کریدور شــمال ـ جنوب تصریح 

کردند.
در پایان این نشست علی اوسط 
اکبری مقدم مدیرعامل سازمان منطقه 
آزاد انزلی به عنوان نماینده جمهوری 
اســلامی ایــران و مدیرعامل منطقه 
ویــژه اقتصادی لوتوس نیز به عنوان 
نماینده کشــور روسیه برای تشکیل 
کارگروه مشــترک کریدور شمال ـ 

جنوب انتخاب شدند.

دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی مطرح کرد:

فعال سازی کریدور شمال- 
جنوب با همکاری مناطق آزاد 

ایران و روسیه
دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی گفت: راه اندازی کریدور شمال- جنوب در کنار توسعه اقتصادی برای

 ایران و روسیه، سایر کشورهای منطقه به ویژه چین و هند را نیز از این همکاری های مشترک متنفع می کند.

گروه اقتصادی - جدال نوسان 
قیمــت بین کره و تخم مرغ، تبدیل به 
ترکیبــی از این دو شــده و در نهایت 
گرانــی یک وعده نیمــرو را رقم زده 
است. ممکن اســت خنده دار به نظر 
برســد اما در حال حاضر نیمرو با کره 
پرچمدار افزایش قیمت بین تمام غذاها 
محسوب می شود. بررسی های میدانی 
و رصد بازار ما نشان می دهد هم کره به 
بقیه محصولات لبنی پیوسته و افزایش 
قیمت چشمگیری داشته است و هم 
تخم مرغ جهش قیمتی داشته و  رکورد 
قیمتی جدیدی ثبت کرده اســت که 
باعث ایجاد تعجب و ناراحتی عموم 
جامعه شــده اســت. با یک حساب 
و کتاب و ســاده کره ۴ هزار تومانی با 
رسیدن به قیمت ۷ هزار تومان حدود 
۷۵ درصــد و تخم مرغ با رســیدن به 
قیمت هر شــانه ۵۷ هزار تومن حدود 
۳۵ درصد افزایش قیمت داشته است.

تولید کننده های هر دو محصول 
یک بهانه مشترک برای افزایش قیمت 
داشــتند. افزایش قیمت تمام شــده 
محصولات تولیدی و مواد اولیه آن ها 
اســت. مرغداریها دغدغه و مشکل 
تامین نهاده داشــتند و همین موضوع 

را علت اصلی نوســان نرخ تخم مرغ 
می دانســتند. و چون نهاده آن ها تامین 
نشد، سراغ بازار آزادی و نرخ بالاتر از 
مصوب رفتند. حالا با افزایش قیمت 
این محصول، گروکشــی می کنند و 
می گویند نرخ مصوب را اصلاح کنید 

تا بازار آروم شود.
تخــم مــرغ کم نیســت، 
مرغدارها منتظــر قیمت جدید 

نشسته اند!
 حمیــد کاشــانی رئیس هیئت 
مدیــره اتحادیه مرغ تخم گذار گفت: 
با کمبود تولید تخم مرغ مواجه نیستیم، 
منتظریم که اصلاح قیمت در دســتور 
کار دولت قــرار بگیرد تا تخم مرغ با 
قیمت جدید به صورت گســترده در 
کشور توزیع شود. تخم مرغ انبار نشده 
و در حال عرضه است، اما نه از طریق 
سیستم نظارت پذیر و شفاف، بلکه از 
طریق خرده فروشی ها. کاشانی گفت: 
در حال حاضــر قیمت مصوب تخم 
مرغ که مربوط به ســال گذشته است 
بــا واقعیت بازار همخوانی ندارد و در 
این شــرایط نیاز است که قیمت این 
محصول اصلاح و بر اساس واقعیت 
بازار تنظیم شــود. رئیس هیئت مدیره 

اتحادیه مرغ تخم گذار گفت: وزارت 
جهاد کشــاورزی نامه ای به اتحادیه 
ارســال کرده که بر اساس آن تا زمان 
اصلاح قیمت تخم مرغ می تواند با نرخ 
توافقی عرضه شود که این نامه نیز اگر 
اجرایی شود ما آمادگی داریم که تخم 
مرغ را با قیمت توافقی به بازار بیاوریم. 
رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرغ تخم 
گذار گفت: در حال حاضر تولید تخم 
مرغ به ماهانه ۹۰ هزار تن رســیده که 
میزان مصرف کشور نیز همین مقدار 
اســت و می توان در صورت اصلاح 
قیمت با توجه به تولید مناسب ظرف 
دو تا سه روز بازار تخم مرغ را به ثبات 
رســاند. وی افــزود: قیمت مصوب 
تخم مــرغ در حال حاضر به صورت 
فله ای شــانه ای ۳۳ هزار تومان است، 
ولی قیمت پیشــنهادی ما حدود ۴۱ 
هزار تومان اســت. تولید کننده های 
لبنیات هم با بهونه همیشگی افزایش 
تعرفه شــیر خام مهر افزایش قیمت را 
روی بســته بندی کره کوبیدند تا این 
محصول هــم از روند افزایش قیمت 

سایر محصولات لبنی جا نماند. 

گرانی کره گردن ارز ۴۲۰۰ 
تومانی افتاد

ســید محمــد رضا بنــی طبا 
سخنگوی انجمن صنایع لبنی ،درباره 
افزایــش قیمت کره گفــت: قیمت 
کنونــی هر کره ۱۰۰ گرمــی در بازار  
۱۰ هزار تا ۱۳ هزار تومان اســت. بعد 
از آنکه موجودی کــره وارداتی با ارز 
۴۲۰۰ تومان به پایان رســید و قیمت 
مصوب شــیر خام و چربی در آذر ۹۹ 
افزایش یافت، قیمت کره تولید داخل 
از ۸ هــزار تومان به ۱۰ هزار تومان در 
اواخر ســال گذشته رسید و سپس در 
مرداد امســال افزایش یافت که با این 
وجود کره در ۲ ســال گذشته کمترین 
نوسان قیمت را داشته است. او مدتی 
قبــل اظهار کرد: قیمت شــیر خام که 
مــاده اولیه اصلی محصــولات لبنی 
اســت افزایش بیــش از ۵۰ درصدی 
داشــته و نمی توان انتظار داشت که در 
این شــرایط قیمت محصولات لبنی 
افزایش نیابد. سخنگوی انجمن صنایع 
لبنی گفت:در حال حاضر رقم ۶ هزار 
و ۴۰۰ تومان به عنوان کف قیمت برای 

شــیرخام اعلام شده و صنایع لبنی از 
همین حالا نامه هایی مبنی بر افزایش 
این نرخ برای ماه آینده دریافت می کند.
او ادامه داد: در این شرایط طبیعی 
است که قیمت محصولات لبنی نیز که 
تولید آن بین ۶۵ تا ۷۰ درصد وابسته به 

شیر خام است افزایش یابد.
ســخنگوی انجمــن صنایــع 
لبنــی افزود: شــیرخام کیفــی که در 
محصولات لبنی اســتفاده می شــود 
توســط دامداری های صنعتی تولید 
می شــود که بخشی از این دامداری ها 
خصولتی هستند و اگر مسئولان نگران 
افزایش قیمت محصولات لبنی هستند 
دامداری های خصولتی را مجاب کنند 
تا شــیر را با قمیــت معقول در اختیار 
کارخانجــات لبنی قرار دهند. بنی طبا 
ادامه داد: از یک ماه پیش کلیه اختیارات 
قیمت گذاری بخش کشاورزی حسب 
احیای قانــون تمرکز به وزارت جهاد 
کشــاورزی انتقال داده شــد که این 
وزارتخانــه هم با مصوبه ای در ابتدای 
مرداد ماه افزایش قیمت شــیرخام را 
اعلام کرد. او گفت: در گذشــته وقتی 

قیمت شیرخام اعلام می شد همزمان 
قیمــت ۱۰ قلم محصول مشــمول 
قیمت گذاری محصــولات لبنی هم 
تغییــر می کرد بنابرایــن وقتی قیمت 
شیرخام به ۶ هزار و ۷۰۰ تومان افزایش 
پیدا کرده به طور طبیعی این مجوز برای 
افزایش قیمت محصولات لبنی وجود 
دارد و ما نمی توانیم انتظار داشته باشیم 
که تولیدکننده محصولات لبنی با ضرر 

محصولات خود را روانه بازار کند.
نیمروهم گران شد!

دامداریها اما این افزایش قیمت 
را گردن نمی گیرند. زنجیره تولید شیر 
خام هم تا حدود زیادی به تامین نهاده 
گره خورده اما این وابستگی به اندازه 
ارتباط صنعت مرغ و طیور نیســت و 
همین موضوع ســبب شــده تا تولید 
کنندگان شیر خام همواره مدعی تامین 
این محصول با نرخ مصوب باشــند و 
خودشــان را از بــازی افزایش قیمت 
محصولات لبنی کنار بکشند. مقدسی، 
رئیس انجمن صنفی گاوداران افزایش 
چندباره نرخ محصــولات لبنی را به 
افزایش نرخ مصوب شیر خام بی ارتباط 

دانست و گفت: از همان ابتدای مرداد 
که قیمت مصوب شیر خام افزایش پیدا 
کرد ما هیچ گونه افزایش قیمتی نداشتیم 
و  دامداران ما شیر خام را با نرخ مصوب 
عرضه کرده و به دست تولید کنندگان 
محصولات لبنی می رسانند. ما خودمان 
هم دلیل افزایش قیمت چند بازه لبنیات 
را نمی دانیــم و این موضوع ارتباطی با 
نرخ شیر خام ندارد.  سراغ وزیر جهاد 
کشاورزی رفتیم تا سراغ ببینیم بالاخره 
این روند افزایش قیمت و قصه  تکراری 
نهاده و شیر خام تا کی قراره ادامه داشته 
باشد، در مورد لبنیات که گفت برای هر 
دو محصول برنامه های کنترلی داریم 
اما افزایش نرخ تخم مرغ را هم گردن 

شروع پاییز و فصل سرما انداخت. 
جواد ســاداتی نژاد وزیر جهاد 
کشاورزی در رابطه با لبنیات توضیح 
داد: با توجه به اینکه نهاده های دامی ما 
با ارز ۴۲۰۰ تومان وارد می شود ما باید 
بتوانیم آن را به دست دامدارمان برسانیم. 
او ادامه داد: در بخش تولید لبنیات هیچ 
یارانه ای به آن تعلق نمی گیرد، پس در 
این شــرایط دامداری ما که یک بنگاه 
اقتصادی است نمی تواند تولیداتش را 
ادامه دهد و شرایط این گونه می شود که 

دام های مولد به کشتارگاه می رود. این 
موضوع یعنی دامدار از عهده آن دام بر 
نمی آید. ساداتی نژاد توضیح داد: اگر ما 
نهــاده را با ارز ۴۲۰۰ تومان هم بدهیم 
نمی توانیم قیمت شیر را پایین بیاوریم، 
پــس قیمت ۶۴۰۰ تومانــی که برای 
بحث شیر قیمت گذاری شد در ستاد 
تنظیم بازار، می تواند بازار تا تنظیم کند.
تولید مــرغ و تخم مرغ اینگونه 
نیســت که امروز تصمیم گرفته شود 
و فــردا قیمت تغییر کنــد. پس امروز 
هر تصمیمی که ما می گیریم بخواهد 
قیمت تغییر کند، مگر اینکه در بحث 
واردات بخواهیم کاری کنیم تا در روند 
تغییر قیمت ها تاثیر بگذارد. بخشی از 
این افزایش قیمت هم طبیعی اســت 
و  مانند هر ســال که در فصل ســرما 
افزایش تقاضــا را در تخم مرغ داریم 
باعث افزایش نرخ تخم مرغ می شود.  
هر چند که تنها ۲ ماه از شــروع به کار 
دولت جدید گذشــته و در بسیاری از 
مشکلات نیاز به زمان وجود دارد تا به 
شرایط مطلوب برسیم اما از مسئولان 
دولت انتظار داریم هم به تولید کنندگان 
و تــم به تولید کنندگان توجه کافی را 

داشته باشد.

گروه اقتصادی -معاون هماهنگی 
امور اقتصادی اســتانداری هرمزگان 
گفت: دســت واسطه ها و دلال ها باید 
از صنعت شیلات بویژه ماهی و میگوی 
استان برای تامین بدون دغدغه خوراک 
مورد نیاز کارخانه هــای پودر ماهی و 

کاهش هزینه ها حذف شود.
ایرج حیدری در نشست شورای 
گفت و گوی دولت و بخش خصوصی 
با اشاره به ظرفیت های شیلاتی استان 
افزود: باتوجه به چشــم اندازی که در 
زمینــه پرورش آبزیــان از جمله میگو 
و ماهــی در قفــس در بلند مدت برای 
هرمزگان ترســیم شده اســت، ایجاد 
زیرساخت ها برای پایداری این صنعت 
از اهمیت بسزایی برخوردار است. وی 
بیان داشت: رونق پروش میگو و ماهی 

در قفــس هرمزگان زمینه ســاز ایجاد 
فرصت های جدید شــغلی در مناطق 
ساحلی، افزایش تولید و ارز آوری برای 
کشور خواهد شــد. معاون هماهنگی 
امور اقتصادی اســتانداری هرمزگان  با 
تاکید بر رفع مشــکلات کارخانه های 
پودر ماهی اظهارداشت:: کارخانه های 

تولید پودر ماهی به عنوان صنایع پایین 
دســتی حوزه شیلات نیازمند حمایت 
در رفع مشکلات هستند.وی اولویت 
اساســی در زمینــه کارخانه های پودر 
ماهــی و فعالان بخــش صید، حفظ 
ظرفیت های اشــتغال در این بخش ها 
دانست و اظهارداشت: با تامین خوراک 

مورد نیاز کارخانه های پودر ماهی زمینه 
فعالیــت این صنایع با حداکثر ظرفیت 
در هرمزگان از ســوی دســتگاه های 
اجرایی ذیربط مهیا شود. حیدری اظهار 
داشت: کارخانه های تولید پودر ماهی 
برای حضور موفق در بازارهای هدف 
کیفیت محصول تولیدی خود را بهبود 
بخشند.اولویت اول و اساسی در زمینه 
محصولات شــیلاتی تامین نیاز بازار 
اســتان هرمزگان اســت و در صورت 
وجود مازاد تولید و تایید دستگاه های 
اجرایی ذیربط نسبت به صادرات اقدام 
گردد.وی گفت: ســرمایه گذاری های 
گسترده ای در صنعت شیلات هرمزگان 
صورت گرفته اســت که نیازمند برنامه 
مدون برای به ثمر نشســتن ســرمایه 

گذاران در این بخش است.

گــروه اقتصــادی -رئیــس 
اداره اصنــاف و تشــکل ها صنفی 
ســازمان صمت هرمــزگان گفت: 
بیــش از ۵ هــزار پروانــه کســب 
 صنفــی در هرمــزگان صادر شــده 

است.
یوســف ذاکری اظهار کرد: از 
ابتدای امســال تا پایان شهریورماه، 
پنج هزار و ۱۶۰ فقره پروانه کســب 
 صنفــی در هرمــزگان صادر شــده 

است. 
وی بــا ذکر این نکتــه که این 
پروانه هــای صنفی در رســته های 
تولیــدی، توزیعــی، خدماتــی و 
خدمات فنــی بوده اســت، افزود: 
بیشــترین پروانه های صادر شــده 
در رســته توزیعــی با ســه هزار و 

۱۸۷ فقــره و کمتریــن تعــداد در 
 رســته خدماتی بــا ۶۱۳ فقره بوده 

است.
و  اصنــاف  اداره  رئیــس 
تشــکل های صنفی سازمان صنعت، 
معدن و تجارت هرمزگان مهم ترین 
اقدام کمیسیون نظارت بر اصناف در 
سالجاری را ســاماندهی واحدهای 
صنفی بدون پروانه کســب دانست 
و گفــت: با تــداوم این طرح، ضمن 
ســاماندهی اصناف، زمینه کنترل و 
نظارت بر واحدهای صنفی بیشــتر 

فراهم می شود. 
ذاکــری بــا بیان ایــن نکته که 
۴۲۰ کارت مباشــرت در اســتان 
هرمزگان صادر شــده اســت، بیان 
داشت: براساس ماده ۱۲ قانون نظام 

صنفی، هر فرد برای راه اندازی واحد 
صنفی ملزم به داشــتن پروانه کسب 
اســت، اما اگر این فــرد دارای ۲ یا 
چند واحد کســبی باشد، لازم است 
علاوه بر دریافت پروانه کسب برای 

هر واحد، مباشر واجد صلاحیتی را 
بــه منظور اداره امور دیگر واحدها با 
تنظیم قرارداد مباشــرت به اتحادیه 
 معرفی تا کارت مباشــرت بنام وی 

صادر شود.

جدال تخم مرغ و کره بر سر قیمت؛ نیمرو هم گران شد!

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری  هرمزگان:

دست دلالان باید از صنعت شیلات هرمزگان کوتاه شود
رئیس اداره اصناف و تشکل ها صنفی سازمان صمت هرمزگان:

بیش از ۵ هزار پروانه کسب صنفی صادر شده است

 با توجه به اهداف مشترک ایران و روسیه در زمینه های اقتصادی و امنیتی، می توانیم در کنار 
یکدیگر به عنوان دو کشور همسایه روند تسریع این همکاری ها را پوشش دهیم. با راه اندازی این 
کریدور در خصوص مباحث اقتصادی، کاهش هزینه، افزایش کیفیت حمل و نقل، کاهش زمان، 
صرفه جویی در هزینه های اضافی و در کنار آن ابعاد راهبردی و امنیتی را شاهد خواهیم بود.
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